

عنوان الرسالة: المسؤولية الجزائية عن جرائم الصحافة وفق نظام المطبوعات والنشر السعودي

اسم الطالبة: ابتهاج حسن عبدالله العامودي

اسم المشرف: زكي محمد شناق

### المستخلص البحثي

يدور موضوع الدراسة حول الجرائم التي ترتكب بواسطة النشر في المطبوعات الصحفية ومدى إمكانية تحقيق التوازن بين حرية الصحافة وحماية حقوق وحرقات الغير التي تنتهك بواسطة النشر في المطبوعات الصحفية، وبيان المسؤولية الجزائية المترتبة على ارتكاب الجرائم بواسطة المطبوعات الصحفية وفق نظام المطبوعات والنشر السعودي.

وذلك من خلال التطرق لمفهوم مبدأ حرية الصحافة، وضماناته، وضوابطه، وبيان المقصود بالجريمة الصحفية وفق النظام السعودي، وبيان طبيعتها القانونية، وخصائصها، وبيان صور الجرائم التي تقع عن طريق المطبوعات الصحفية، و الجهة المختصة بالنظر في الجرائم الصحفية، و الأحكام الإجرائية المترتبة على ارتكاب الجريمة الصحفية وفق التعديل الأخير لنظام المطبوعات والنشر الصادر في تاريخ ١٤٣٢/٥/٢٥هـ، وبيان العقوبات المقررة على المخالفين لنظام المطبوعات والنشر من المؤسسات الصحفية والعاملين في المجال الصحفي.

ومن أهم النتائج التي تطرقت إليها الدراسة أن الحرية الصحفية تمارس تحت إطار الحرية المسؤولة حماية للمصلحة العامة وحقوق الغير وحرقاته، وأن الجريمة الصحفية من جرائم النشر و العلانية تتميز بوسيلة ارتكابها، الأمر الذي يجعل منها ظرفاً مشدداً للعقوبة، وأن المسؤولية الجنائية في الجريمة الصحفية مسؤولة استثنائية، نظراً لكثرة عدد العاملين في العمل الصحفي وتداخل مسؤولياتهم.

thesis title: The Criminal Responsibility of the Press Crimes According to the Saudi Press and Publication Law

Researcher Name: Ebtehal Hassan AL-amoudi

Supervisor name: zaki channak

### **Abstract**

The subject of the study deals with the offenses committed via the publication of printed matter, possibility of bringing balance between freedom of the press and protection of others' rights and freedom that are infringed by the publication of printed matter, and clarification of the criminal liability resulting from offenses committed via the publication of printed matter according to the Saudi Arabian Law of Printed Materials and Publication (LPMP).

The argument covers the concept of freedom of the press, its guarantee and restrictions, definition of criminal offenses of the press according to the Saudi Arabian Law, its legal nature, elements and characteristics. It also states the types of offenses that are infringed via the press printed materials, the authority to examine cases of printed media offenses, and procedural terms resulting from committing related offenses in accordance with the recent LPMP Amendment of 20/05/1432H. It also states the penalties taken against LPMP offenders, whether press establishments or their staff or media workers, so that they take caution not violate the Law.

The most significant result that the study discusses is that the freedom of press is to be practiced with responsible freedom, to protect the public interest and others' rights and freedom. It concludes that a press criminal offense is considered of public nature, which is distinct from other offenses of similar type by its means. This condition is of an aggravating circumstance. It also clarifies that the criminal responsibility in the press media offenses is exceptional, because of the mass number of collaborators in the press and their overlapping responsibility.